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Školy trvají na tom, že univerzitní nemocnice nebudou
akciovkami
Vysoké školy trvají na tom, že univerzitní nemocnice nebudou akciovými společnostmi, ale osobami veřejného práva,
které nejsou založeny za účelem podnikání. Na tom stojí i jejich návrh zákona o univerzitních nemocnicích. Jeho principy
dnes poskytl ČTK mluvčí Univerzity Karlovy Václav Hájek. Forma, kterou navrhují školy, je podle něj srovnatelná s
veřejnými vysokými školami a veřejnými výzkumnými institucemi. Ministr zdravotnictví Tomáš Julínek (ODS) naopak
prosazuje přeměnu nemocnic na akciové společnosti.     "Pro nemocnice je veřejnoprávní forma vhodnější a přirozenější
než formy obchodních společností. Je jednoznačné, kdo je zodpovědný za strategické rozhodování, a nehrozí tříštění
akciových podílů či převod akcií do zahraničí," uvádí se v návrhu.     Další výhodou zvolené formy je to, že univerzitní
nemocnice může na rozdíl od obchodní společnosti získat grant z evropských a dalších fondů na výzkum. Státu
zůstane vzhledem ke kvalifikované majoritě v dozorčí radě zachována silná kontrolní role, může zablokovat jakékoli
zásadní majetkové převody, s nimiž by nesouhlasil. Vlastní řízení náleží univerzitě, kontrolní úloha náleží státu, shrnul
mluvčí.     Návrh, na němž se shodly Univerzita Karlova, Masarykova univerzita a Univerzita Palackého, stanoví také
ekonomické principy, způsob založení, postavení a vnitřní poměry, řídící orgány a vztahy mezi univerzitou a univerzitní
nemocnicí.     Účelem univerzitních nemocnic má být poskytování zdravotní péče a vytváření podmínek pro výuku
na základě smlouvy s univerzitou. Univerzitní nemocnice má mít plnou právní subjektivitu, samostatné hospodaření a
vlastní majetek i závazky. "Pro úpravu postavení a vnitřních poměrů lze využít zákonnou úpravu soukromoprávních
osob, zejména akciových společností, a to formou odkazů, avšak jen v minimální nezbytné míře," citoval Hájek z
návrhu.     Julínek chce akciové společnosti s majetkovými podíly státu a vysokých škol. Legislativní rada vlády s tím
souhlasí, pokud zákon upraví pravidla fungování těchto nemocnic jako specifických akciových společností. Ministr má v
paragrafovaném znění vyřešit dopad transformace na výuku mediků, výzkum a řízení nemocnic. Musí také zajistit rovné
podmínky pro akcionáře. Podle původního návrhu by s akciemi nakládal volně jen stát. Podle rady by buď neměl tuto
možnost dostat nikdo, nebo stát i univerzita stejnou měrou.     Podle návrhu vysokých škol by základními orgány byly
představenstvo jmenované univerzitou a dozorčí rada obsazená zčásti osobami zvolenými zdravotními výbory obou
komor parlamentu, zčásti jmenovaná ministry zdravotnictví a financí a zčásti zvolená zaměstnanci nemocnice.     Dozorčí
rada by schvalovala nabytí majetku do určité hodnoty a převod práva k tomuto majetku i jeho zastavení. Dozorčí rada
spolu s ministerstvem zdravotnictví by schvalovala nejzásadnější nakládání s majetkem, zejména nemovitým, pokud
jej nemocnice nabyla od státu v rámci transformace, a dále přeměny univerzitní nemocnice, jako je například spojení
s jinou univerzitní nemocnicí.     Vztahy mezi univerzitou a nemocnicí upraví smlouvy, zachovány budou paralelní
pracovněprávní vztahy akademických pracovníků, kteří současně budou zaměstnanci nemocnice. Založení, zrušení,
sloučení nebo rozdělení univerzitní nemocnice musí schválit akademický senát a správní rada univerzity.    
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